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چالش های تولید گل؛ از قطعی برق تا تورم لجام گسیخته
تولیدکنندگان حاضر در نمایشگاه گل و گیاه از دغدغه های خود می گویند

مشکل قطعی برق  

تولیدکنندگان گل و گیاه در گفت وگو با شهرآرا با بیان 
اینکه با مشکلات و دغدغه های زیادی دست وپنجه 
که بزرگ ترین مشکل  کید می کنند  نرم می کنند، تأ
آن هـــا مــربــوط بــه قــطــعــی بـــرق اســـت. بــه گــفــتــه ایــن 
تولیدکنندگان، قطعی برق نه تنها به طور نامنظم 
و بدون اعلام قبلی اتفاق می افتد، بلکه در بعضی روزها 
گاهی برای قطع برق وجود ندارد.  نیز هیچ گونه پیش آ
مشکلات ناشی از قطع برق به شدت افزایش یافته 
است. برای جبران این مشکل، تولیدکنندگان مجبور 
به خرید ژنراتورهایی با هزینه های بسیار بالا )۴۰۰ تا 
۵۰۰میلیون تومان( هستند که برای آن ها به هیچ وجه 
مقرون به صرفه نیست. تولیدکنندگان اشاره کردند 
ــرق، خــســارت هــای زیـــادی  کــه قــطــعــی هــای مــکــرر بـ
به محصولات وارد کرده و سالانه قسمتی از تولیدات 
آنان به دلیل این مشکل از بین می رود. این مشکل 
به شدت روی کیفیت و کمیت محصولات تأثیرگذاشته 
است. برخی تولیدکنندگان گفتند که قطعی برق سبب 

شده تا 2۰درصد از محصول آن ها از بین برود.   

موانع صادرات به افغانستان  

در زمینه صادرات، تولیدکنندگان از مشکلات متعدد 
در مسیر صادرات گل به کشورهای مختلف، به ویژه 
ت مهم  مــشــکــلا ز  . یکی ا گفتند ن سخن  نستا فغا ا
ک گلدان ها از سوی  در این حوزه، عدم پذیرش خا
کشورهای مقصد است. برخی کشورها به دلیل نگرانی 

ک را قبول نمی کنند و این  از بیماری های گیاهی، خا
مسئله مانع صــادرات حجم بالای گل ها می شود. 
گرچه مشتریانی وجود دارند که قصد  در افغانستان، ا
خرید گل از ایران را دارند، اما به دلیل مشکلات مربوط 
ک نمی توانند حجم زیادی از گل ها را خریداری  به خا
کنند. تولیدکنندگان درخواست دارند که راهکارهایی 
برای حل این مشکل از طریق شهرهایی مانند مشهد 
ارائه شود تا صادرات گل به کشورهای مختلف، به ویژه 
ــن راهــکــارهــا  افــغــانــســتــان، تسهیل شـــود. یکی از ایـ
ک است. تحقق این مسئله  صادرات گل بدون خا
صادرات سریع گل و گیاه است. برای این کار هم باید 

 پایانه صادرات گل و گیاه در مشهد احداث شود.   
کردند  کید  تولیدکنندگان همچنین بر این نکته تأ
که مشکلات صــادراتــی به دلیل سخت گیری های 
گر  غیرضروری برخی کشورهاست. آن ها معتقدند که ا
ک و پایه های داخلی  شرایط برای صادرات گل با خا
فراهم شود، می توان به طور مؤثری این مشکلات 

را برطرف کرد.   

بالابودن هزینه های تأمین نهاده ها  

گــل و گــیــاه در گــفــت وگــو بــا شــهــرآرا  تولیدکنندگان 
کــردنــد که تأثیر  بــه دغــدغــه هــای متعددی اشـــاره 
زیـــادی بــر فعالیت های روزمـــره شـــان دارد. یکی 
ــودن  ح شـــد، بـــالا ب ــی کــه مــطــر ــاس از مــشــکــلات اس
هزینه تأمین نهاده هاست. به گفته تولیدکنندگان، 
قیمت های نهاده ها در بــازار آزاد به مراتب بیشتر 

از قیمت های دولتی است و تفاوت های قیمتی، 
فشار زیادی به تولیدکنندگان وارد می کند. حتی 
گــر تولیدکنندگان تــلاش کنند نهاده ها را از بــازار  ا
ــتــی تهیه کــنــنــد، بــه دلــیــل مــشــکــلات مــوجــود  دول
ــأمــیــن بــســیــاری از ایــــن نــهــاده هــا به سختی  در ت
ــرار مــی گــیــرنــد. هــمــچــنــیــن مــوانــع  ــ ــرس ق ــتـ در دسـ
و مــشــکــلات قــانــونــی و اداری در مــســیــر دریــافــت 
کز  مجوزهای لازم برای راه انــدازی گلخانه ها و مرا
تولیدی به یکی از دغدغه های بزرگ تبدیل شده 
است. تولیدکنندگان به سنگ اندازی های متعدد 
در فرایند دریافت مجوز گلخانه اشاره کردند. برای 
نمونه برخی زمین های قولنامه ای برای احداث 
گلخانه را نمی پذیرند و برای زمین های ملکی نیز 
شرایط پیچیده ای در نظر گرفته می شود. علاوه 
بر این، مجوزهای مربوط به تأمین منابع آبی هم 
با مشکلات زیادی روبه روست، به طوری که در برخی 
موارد راهکارهای ارائه شده توسط درخواست کننده 
برای تأمین آب گلخانه ها از سوی مسئولان پذیرفته 
نمی شود. تولیدکنندگان معتقدند این مشکلات 
و کمبود حمایت های دولتی، فشار زیادی بر آن ها 
کــرده  کــرده و ادامـــه فعالیت را بسیار دشــوار  وارد 

است.   

کاهش کیفیت سموم و کودها  

تولیدکنندگان به تفاوت های میان کودهای داخلی 
و کودهای استاندارد آلمانی اشاره کردند. کودهای 

ــدارنــد. درگذشته،  داخــلــی گاهی اثــرگــذاری لازم را ن
با استفاده از کودهای داخلی، نتایج خوبی حاصل 
کنون این کودها جواب نمی دهند. همین  می شد، اما ا
مسئله سبب شده است تا کیفیت گل ها و گیاهان 
کاهش یابد. تولیدکنندگان همچنین از تأمین نشدن 
کیفیت مناسب و همچنین  ــای با ــوده ک ســمــوم و 
کمبود حمایت های لازم بــرای تأمین نهاده های 
موردنیاز خود گلایه داشتند. این مشکلات باعث شده 
است که هزینه ها افزایش یابد و توان تولیدکنندگان 

برای ادامه فعالیت کاهش پیدا کند.   

افزایش هزینه های تولید  

در جــریــان بــازدیــد از نــمــایــشــگــاه گــل و گــیــاه، برخی 
تــولــیــدکــنــنــدگــان دربــــاره دغــدغــه هــا و چــالــش هــای 
کردند. آن ها  موجود در مسیر تولید با ما گفت وگو 
یکی از مهم ترین مشکلات ایــن حــوزه را نوسانات 
اقتصادی و افزایش مداوم قیمت نهاده های تولید 
کردند .به گفته تولیدکنندگان، در سال های  بیان 
گل و گیاه به واسطه  اخیر سرمایه گذاری در تولید 
تــورم و نــوســان شدید قیمت ها با مشکلات جدی 
روبه رو شده است. قیمت نهاده هایی نظیر گلدان 
و کود، هرسال نسبت به سال قبل افزایش چشمگیری 
داشته و در بسیاری از موارد کیفیت این محصولات 
نیز کاهش یافته است. برای نمونه، گلدانی که سال 
گذشته با قیمت ۳هزار تومان تهیه می شد، امسال 

به ۷هزار تومان رسیده است.
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 در چهارمین جلسه کارگروه سرمایه گذاری 
برای تولید شورای اسلامی شهر مشهد تأکید شد

تسهیل سرمایه گذاری در پروژه های ساختمانی  

ــروه ســرمــایــه گــذاری بـــرای تولید شــورای  ــارگ ک چهارمین جلسه 
اسلامی شهر مشهد با حضور مدیران اقتصادی مدیریت شهری، 
ــتــی و بــخــش خــصــوصــی بــرگــزار شــد.  دســتــگــاه هــای اجــرایــی دول

به گزارش شهرآرانیوز، رئیس کمیسیون اقتصادی شورای اسلامی 
کمیته های تخصصی  گــفــت:  ــاره ایــن جلسه  ــ شــهــر مشهد درب
کــردنــد. کمیته ساخت وساز مسکن  ــه  ــ گــزارش هــای خــود را ارائ
ــیــه را پــس  بــا هــمــکــاری مــعــاونــت اقــتــصــادی، پــیــشــنــهــادهــای اول
ــه گــذاران آمـــاده کـــرده و قــرار  از مــشــورت بــا کــارشــنــاســان و ســرمــای
گــزارش نهایی آن در جلسه پنجم هفته آینده ارائــه شود.  است 
ــیـــان و خــلاقــیــت  ــنـ ــان افـــــــزود: کــمــیــتــه دانـــش بـ ــریـ ــیـ مــجــیــد دبـ
ــرای  ــن مـــــوارد بـ ــ ــرد و ایـ ــ ح ک ــود را مـــطـــر ــ ــز پــیــشــنــهــادهــای خ ــی ن
ــدی بـــررســـی خـــواهـــد شــد. ــع ــســه ب  جــمــع بــنــدی نــهــایــی در جــل

کـــارگـــروه گفت:  وی بـــا اشـــاره به نخستین مــصــوبــه رســمــی ایـــن 
بــه درخــواســت خانه صنعت، معدن و تــجــارت اســتــان، نامه ای 
ــال مــی شــود تـــــا در روز مــلــی صنعت،  ــ رســمــی بــه شــهــرداری ارس
۱۰تــیــرمــاه(، تصاویر و شخصیت های برجسته  معدن و تجارت )
 حــوزه تولید و واحــد هــای تولیدی در سطح شهر معرفی شوند.
کرد: پس  رئیس کمیسیون اقتصادی شــورای شهر مشهد بیان 
از چهار جلسه، در جلسات پنجم و ششم، خروجی های مشخصی 
از این کارگروه برای ارائه بسته پیشنهادی جامع سرمایه گذاری 

تولید به شورای شهر آماده خواهد شد.

دعوت از سرمایه گذاران برای پروژه های مشارکتی  

معاون شهردار مشهد و رئیس سازمان اقتصادی شهرداری مشهد، 
در جلسه گروه سرمایه گذاری با قدردانی از حضور اعضای شورای 
شهر، کمیسیون اقتصادی و مدیران مرتبط، به بیان مهم ترین 
ــذاری در مــشــهــد پــرداخــت. ــه گ  مــوضــوعــات اقــتــصــادی و ســرمــای

محمدهادی محمدی مقدم گفت: کمیسیون اقتصادی، شورای 
کمیسیون های تخصصی  شهر را یکی از پربارترین و قوی ترین 
دانست و از همراهی اعضای آن در پیشبرد پروژه های سرمایه گذاری 
کــرد. محمدی با اشاره به مصوبات سریع  و رونــق شهر قدردانی 
کــه ایــن سرعت  ایــن کمیسیون در ســال گذشته، اظــهــار داشــت 
 در تصمیم گیری به بهبود درآمدهای شهری کمک شایانی کرده است.
وی بــا اشــاره بــه بــرگــزاری نمایشگاه »مشهد اینوکس« و »مشهد 
فاینکس« گفت: این نمایشگاه برای اولین بار در این شهر برگزار 
می شود. وی با اشاره به حضور بانک ها، بیمه ها و صندوق های 
کــرد که شهرداری مشهد  کید  تأمین سرمایه در ایــن رویـــداد، تأ
ــدف جـــذب ســرمــایــه گــذار  ــا ه بــه تــوصــیــه شـــهـــردار و اســـتـــانـــدار، ب

در بخش های مختلف، در این نمایشگاه شرکت خواهد کرد.

لزوم بازنگری در قوانین تعرفه ای نظام مهندسی و تأمین اجتماعی  

معاون شهردار مشهد با ابراز تأسف از کاهش حضور سرمایه گذاران 
بزرگ در پروژه های شهری طی سنوات اخیر به مشکلاتی مانند 
هــزیــنــه هــای بـــالای پــروانــه ســاخــت، قیمت زمــیــن و تعرفه های 
کـــرد. محمدی هزینه نــظــام مهندسی  ــاره  نــظــام مهندسی اشـ
ــزار مــتــری را حــــدود ۱۳۰مــیــلــیــارد تــومــان  ــ ــروژه ۱۰۰هـ ــ ــرای یــک پ بـ
ــوط به بیمه  ــرب ــن م ــی ــوان ــازنــگــری در ق ــار ب ــت ــواس ــرآورد کـــرد و خ ــ بـ
 تأمین اجتماعی و تسهیل شــرایــط بـــرای ســرمــایــه گــذاران شد.
در پــایــان، محمدی از ســرمــایــه گــذاران بخش خصوصی حاضر 
کارشناسی اقتصادی  در جلسه و همین طور مــدیــران و بــدنــه 
شــهــرداری مشهد خواست تــا در صــورت داشتن پیشنهاد برای 
نمایشگاه سرمایه گذاری، آن را ارائه دهند تا در فرصت باقی مانده 

برنامه ریزی لازم انجام شود.

برنامه ریزی برای افزایش سرمایه گذاری در ساختمان های گروه »دال«  

نماینده معاونت اقتصادی شهرداری مشهد در این جلسه به ارائه 
ــروه دال در مشهد  گ ــزرگ مقیاس  گــزارشــی از وضعیت پــروژه هــای ب
ــادر شــده بــرای  پــرداخــت و تــوضــیــح داد کــه مــیــزان پــروانــه هــای صـ
کــرده اســت. گــروه ساختمانی طــی ســنــوات اخیر کاهش پیدا   ایــن 
تقی زاده اعلام کرد که طی سال گذشته 6۵۳هزار و ۵۰۰ متر مربع پروانه 
گروه دال در مشهد صادر شده است. وی افزود: متراژ پروانه صادر شده 
برای گروه دال در سال۱۴۰2 معادل یک میلیون و ۵8۷هزار متر مربع 
 و در ســال ۱۴۰۱ معادل یک میلیون و ۱۳۴هــزار متر مربع بوده است.
نماینده معاونت اقتصادی با اشاره به کاهش پروانه های صادر شده 
در گروه دال از نقشه عملیاتی معاونت اقتصادی شهرداری مشهد برای 
افزایش و تحریک تقاضا در این حوزه خبر داد و پیشنهادهای این معاونت 
 را به کارگروه سرمایه گذاری برای تولید شورای اسلامی شهر مشهد ارائه کرد.
گــروه دال با حضور نمایندگان شهرداری  کــارگــروه تسهیل  تشکیل 
ح بلندمرتبه سازی،  و دستگاه های متولی، تدوین و تصویب طــر
کلان شهر مشهد با تعامل سازمان  بازنگری در مــحــدوده تاریخی 
میراث فرهنگی، تهیه اطلس سرمایه گذاری حاشیه کلان شهر مشهد، 
تشکیل کارگروه مولدسازی اراضی دولتی در کلان شهر مشهد، تشکیل 
کارگروه مشترک با حضور نمایندگان آستان قدس رضوی و اداره اوقاف 
به عنوان بزرگ ترین مالک بافت های فرسوده برای نوسازی این بافت 
نیز از جمله پیشنهادهای نماینده معاونت اقتصادی برای تدوین 

بسته جامع سرمایه گذاری برای تولید بود.

درخواست صنعتگران از شهرداری  

فیروز ابراهیمی، رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت خراسان 
رضوی در این نشست ضمن قدردانی از عملکرد شهرداری مشهد 
در توسعه شهری به بیان دیدگاه ها و پیشنهادهای صنعتگران 
پرداخت. پیشنهاد وی مربوط به تبلیغات شهری بود. ابراهیمی 
با اشاره به تبلیغ گسترده چهره های فرهنگی و ورزشی در تهران، 

خواستار معرفی فعالان حوزه تولید در روز ملی صنعت شد.

 
نشست

محسنموسویزاده

 بیست و دومین نمایشگاه تخصصی گل و گیاه و باغبانی، عصر روز سه شنبه در محل دائمی 
گزارش
نمایشگاه بین المللی مشهد آغاز به کار کرد .این نمایشگاه امشب به کار خود پایان می دهد. میدانی

در این دوره از نمایشگاه ۱۲۰مشارکت کننده از سراسر کشور حضور دارند که از این میان 
هفتاد شرکت کننده از استان خراسان رضوی و پنجاه شرکت کننده از دیگر استان ها از جمله 
خراسان شمالی و جنوبی، تهران، مازندران، گیلان، گلستان، مرکزی، همدان، کرمان، یزد، اصفهان، قم، فارس 
و البرز هستند. نمایشگاه امسال در محیطی به وسعت ۶هزار مترمربع برگزار شده و شرکت کنندگان در حوزه های 
متنوعی از جمله گل های آپارتمانی، گل های تزیینی، گل رز، گل شاخه بریده، گلدان های پلاستیکی و سفالی، 
کود و بذر، تجهیزات باغبانی و پارکی توانمندی ها و محصولات خود را ارائه می کنند. آمارها نشان می دهد که 
سالانه ۱۰4میلیون عدد گل و گیاهان زینتی در خراسان رضوی تولید می شود. از این تعداد ۶3.۶میلیون عدد 
سهم شهرستان مشهد است. میزان تولید گل شاخه بریده رزمشهد سالانه ۱۲میلیون شاخه است. به گفته 
فعالان اقتصادی با توجه به ظرفیت هایی که خراسان رضوی و مشهد دارند، این منطقه می تواند به قطب 
تولید و صادرات گل و گیاه کشور تبدیل شود. برگزاری این نمایشگاه فرصتی شد تا با تولیدکنندگان گل و گیاه 

گفت وگو کرده و مهم ترین دغدغه هایشان را جویا شویم.

سنگینی خراج 
بر دوش 
خراسانی ها
 با وجود محقق نشدن
 ۳۲ درصدی درآمد های 
غیرمالیاتی، ۵.۹ درصد وصول 
درآمد های مالیاتی در سال 
گذشته افزایش یافت

»طی سال گذشته بیش 
از ۳۷همت درآمدهای 
عـــمـــومـــی در اســـــتـــــان 
وصول شده است. وصل 
ــای مــالــیــاتــی  ــ ــدهـ ــ درآمـ
۵.9درصد افزایش داشته 
ــد عــدم تحقق  و ۳2درصـ
در درآمدهای غیرمالیاتی 
بوده است.« این بخشی 
از گـــفـــتـــه هـــای مــدیــرکــل 
امــور اقتصادی و دارایــی 

خراسان رضوی است.
آمــار و ارقــام ارائه شده توسط سیدحامد 
ــار تحقق  کــه ب حسینی نــشــان مــی دهــد 
ــان مـــانـــنـــد گــذشــتــه  ــ ــت درآمـــــدهـــــای اســ
ــر دوش درآمــــدهــــای  ــ در ســـــــــــال۱۴۰۳ ب
ــــوده اســــت. در هــمــه ســال هــا  مــالــیــاتــی ب
بیش از 9۰ تا 9۵درصد تأمین درآمدهایی 
کــه در بــودجــه بــرعــهــده اســتــان گذاشته 
شــده مــربــوط به مالیات اســت، امــا سال 

۱۴۰۳ افزایش چشمگیر درآمدهای استان 
ــه ویــژه درآمـــدهـــای مالیاتی مـــورد نقد  ب
همه فعالان اقتصادی و حتی مسئولان 
استان بود. به اعتقاد آن ها درآمدهایی 
که خراسان رضوی باید تأمین کند بیش 
از توان استان است و این موضوع باتوجه 
به اینکه بخش بزرگی از درآمدهای استان 
با مالیات تأمین می شود، باعث افزایش 
فشار بر مــؤدیــان مالیاتی بــه ویــژه بخش 
ــد. هــمــان مــوقــع قــرار  تــولــیــد خــواهــد شـ
که این بار بر دوش فراریان مالیاتی  شد 
و همچنین تأمین درآمـــد از بخش های 
دیگر باشد، اما حالا اعداد و ارقام منتشر 
کــه ۳2درصــد عدم  شــده نشان می دهد 
تحقق  در درآمدهای غیرمالیاتی داشتیم 
در صورتی که وصول درآمدهای مالیاتی 
در سال گذشته ۵.9درصد افزایش یافته 
است. این یعنی باری از دوش درآمدهای 
ــان بـــرای تــأمــیــن مجموع  ــت مــالــیــاتــی اس
ــا بــرداشــتــه نــشــده اســـت. براین  ــده درآم

اساس مسئولان ذی ربط باید درخصوص 
عدم تحقق درآمدهای غیرمالیاتی استان 

در سال گذشته پاسخگو باشند. 

1.6درصد مازاد عملکرد درآمدی  

به گفته حسینی میزان درآمدهای عمومی 
مصوب برای استان در سال گذشته ۳6.9 
همت بوده است که با تلاش های صورت 
گرفته، درآمدهای عمومی معادل ۳۷.۵ 

همت محقق شد.
ــزود: درصـــد مـــازاد عملکرد ســال  ــ وی اف
گذشته ۱.6درصد یا بیش از ۵92 میلیارد 
تــومــان بــوده اســت. همچنین بــر اســاس 
آمارهای موجود درآمدهای وصولی ۱۴۰۳ 
نسبت به  سال ۱۴۰2، 6۵.۵ درصــد رشد 

داشته است.
ــا اشــاره بــه مــیــزان درآمــدهــای  حسینی ب
مالیاتی محقق شده در استان طی سال 
۱۴۰۳ اظهار کرد: میزان درآمدهای مالیاتی 
مصوب شده برای استان طی سال گذشته 

۳2.6 همت بوده که در این بخش نیز بیش 
از مــیــزان مصوب به مقدار ۳۴.۵ همت 

درآمد مالیاتی محقق شده است. 
نماینده وزیــر و مدیرکل امــور اقتصادی 
و دارایی خراسان رضوی با اشاره به اینکه 
بیش از 92درصد درآمدهای استان از محل 
مالیات تأمین شده است گفت: میزان مازاد 
وصول درآمدهای مالیاتی استان در سال  
ــد و به مبلغ ۱.9همت  گذشته ۵.9درصـ

بوده است.
حــســیــنــی دربـــــاره وضــعــیــت درآمـــدهـــای 
غیرمالیاتی استان طی سال گذشته اظهار 
کرد: این درآمدها شامل درآمدهای حاصل 
ــت، جــرائــم و خــســارات،  ــ از مــالــکــیــت دول
خدمات و فروش کالا، درآمدهای متفرقه 
و... است. میزان درآمد مصوب غیرمالیاتی 
در استان بــرای سال گذشته ۴.2همت 
کــه از ایــن میزان 2.9همت محقق  بــوده 
شده است که در این حوزه ۳2درصد عدم 

تحقق وجود دارد.

گزارش روز

چندین دهه بلاتکلیفی ساکنان قلعه وکیل آباد به پایان می رسد؟

اراضی قلعه وکیل آباد در ایستگاه تعیین تکلیف
ــی  ض ا ر ا تعیین تکلیف 
آباد مشهد  قلعه وکیل 
ــه گــــره هــــای  ــ ــل ــ ــم ــ از ج
ــه ای  ــ ــال ــ ــد س ــنـ ــور چـ ــ ــ ک
اســـت کــه دهــه هــاســت 
به صورت مطالبه جدی 
ــان  ــ ــن ــ ک ــا از ســـــــــــوی ســ
ح  ــن مــنــطــقــه مــطــر ــ ایـ
مـــــــی شـــــــود. مــشــکــل 
مالکیت در محدوده ای 
ــوردار کــه کــمــبــود ســرانــه هــای  ــرخـ ــم بـ کـ
ــز بـــه دنـــبـــال داشـــتـــه  ــ ــی ــ ــی را ن ــاتـ ــدمـ خـ
و در نــشــســت هــای متعدد با مسئولان 
در میان گذاشته شده است. موضوعی 
که در جلسه بررسی و رفع برخی معضلات 
ثبتی شهر مشهد با عنوان »اعــلام رفع 
مشکلات ثبتی بیش از 6۰۰خانوار از اهالی 
قلعه وکیل آباد« با حضور وزیر دادگستری، 
ک کشور،  رئیس سازمان ثبت اسناد و املا
ک خراسان  مدیرکل ثبت اسناد و امــلا
رضوی و رئیس کمیسیون اصل9۰ مجلس 
شـــورای اســلامــی و جمعی از مسئولان 
دستگاه های اجرایی و معاونان حقوقی 

نویدبخش خبرهای خوبی بود.

لزوم تعامل دستگاه ها برای حل مشکلات   

مردم

کید  وزیر دادگستری در این نشست با تأ
بر نگاه گره گشایی در حل مشکلات مردم، 

بیان کرد: از تعامل قوا در موقعیت های 
مختلف زیاد صحبت می شود که نمونه 
ــازر آن اقــدامــی اســت کــه بــرای تعیین  ب
تکلیف اراضـــی قلعه وکــیــل آبــاد انجام 
شده است. خیلی وقت ها مشکلات کشور 
را می دانیم و راه حل ها نیز ارائه می شود 
اما اراده جدی برای حل مشکل نیست 
یا بنا به وظیفه سازمانی هر دستگاهی 

 به طور جزیره ای عمل می کند.   
کید بر اینکه  امین حسین رحیمی با تأ
در قوه قضائیه و سازمان ثبت اسناد کشور 
اراده جمعی به حل مسائل مردم وجود 
دارد، بیان کرد: گاهی در سفرهای استانی 
رئیس قوه قضائیه مشکلات صدور سند 
ح می شود  بــرای مــحــدوده هــایــی مطر
که به نظر نشدنی است اما با اراده برای 
حل مسئله و تعامل دستگاه ها موانع 

 برطرف شده است.   
ــون الــــزام به ثبت  ــان ــه ق ــاره ب ــا اشـ وی بـ
معاملات امــوال غیرمنقول اظهار کرد: 
کنون در اختیار  که ا سند دفترچه ای 
مــردم قــرار دارد خیلی اطمینان بخش 
نیست در حالی که سند حدنگار امنیت 
روانی کاملی را برای مالک ایجاد می کند.

صدور 1472ســند مالکیت حدنگار برای   

بازار رضا

ک  رئیس ســازمــان ثبت اســنــاد و امــلا
ــاره  ــا اش کــشــور نــیــز در ایــــن نــشــســت ب

ــه ای کــه بــیــن  ــام ــم ن ــاه ــف ــعــقــاد ت ــه ان ب
آستان قــدس رضــوی و ســازمــان ثبت 
اسناد انجام شــده اســت، بیان کرد: 
ک ثبتی  ــرای 8۱پـــلا در همین راســتــا ب
زراعی مربوط به آستان قدس رضوی 
ــزار و 8۰۰ هــکــتــار سند  ــ با پهنه 9۵۴ه
صادر شد. همچنین ۱۴۷2فقره سند 
تفکیکی برای بازار رضا از دیگر اقدامات 

 انجام شده است.   
ــاره بــه مــعــضــل  ــا اشــ ــ ــی ب ــای ــاب حــســن ب
مالیکت اراضی قلعه وکیل آباد مشهد 
گفت: اقدام مثبت دیگر این بود که یک 
ــه ای مربوط  معضل چهار یا پنج ده
بـــه اراضـــی قلعه وکــیــل آبــاد در مسیر 
گــرفــت و معضل  ر  ا تعیین تکلیف قـــر
ک  ششصد خانوار مستقر در ایــن پلا
گــر چند دستگاه  حــل خــواهــد شــد. ا
کار بیایند  از جمله بنیاد شهید پای 
تمامی اراضی قلعه وکیل آباد که مردم 
ــع مشکل  ف ، ر ن مستقر هستند آ ر  د

 می شود.   
کید بر اینکه حل معضلات  تأ وی با 
کید رئیس قوه قضائیه  ثبتی نیز مورد تأ
کــرد: بیش از چهارصد  اســت، اظهار 
معضل ثبتی در کــشــور را شــنــاســایــی 
کردیم و برنامه ریزی بــرای حل آن ها 
بــا هــمــکــاری ســازمــان هــا انــجــام شده 
است و خبرهای خوبی به مردم داده 

خواهد شد.

بازگشایی گره های چندساله را به مردم   

منتقل کنیم

کــمــیــســیــون  ــیـــس  ــســه رئـ ــن جــل ــ در ایـ
اصل9۰ مجلس شورای اسلامی با اشاره 
یــنــکــه تعیین تکلیف ایـــن اراضـــی  ا بــه 
مــورد مطالبه جدی مــردم بــوده است، 
گفت: وقتی مردم درخواست خدمات 
داشتند مشکل اصلی را تعیین تکلیف 
ح می کردند. علاوه بر پای کار  اراضی مطر
آمدن ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، بنیاد 
شهید، شهرداری و دستگاه های دیگر 
گر سازمان ثبت اسناد ورود نمی کرد  ا
مشکل حــل نــمــی شــد. چــنــدیــن ســال 
درخواست داشتیم که تعاملی برای حل 
مسائل مردم صورت بگیرد و در نقطه ای 
که وفاق داریم این مسئله را شروع کنیم 

 و در نهایت انجام شد.   
حــجــت الاســلام والــمــســلــمــیــن نــصــرا... 
ــزود: حــل مشکل بخشی  ــ پــژمــان فــر اف
از اراضـــی که قطعی شــده و بخش دیگر 
گر حل و فصل شود رضایتمندی  نیز ا
پایداری در زندگی مردم ایجاد می شود. 
چرا که مردم نگاه تفکیکی به ارگان های 
کمیت  نظام ندارند بلکه نگاه آن ها به حا
کر هستند. از مسئولان  متفاوت شده و شا
خواهشمندیم خدمات نظام را به مردم 
کــور  کــنــنــد. بــرخــی از گـــره هـــای  منتقل 
چــنــدســالــه کــه حــل مــی شــود در ایــجــاد 

 رضایتمندی مردم اثرگذار است.   

وی تصریح کرد: درباره قانون الزام به ثبت 
معاملات اموال غیرمنقول نیز چون کار 
کید رهبر معظم  بسیار بــزرگ و مــورد تأ
ــوده اســـت بــایــد ایـــن مسئله  انــقــلاب بـ
را با جدیت دنبال کنیم که قانون الزام 

عملیاتی شود.

اراضی قلعه وکیل آباد در ایستگاه تعیین   

تکلیف

کل ثبت اسناد خراسان رضوی  مدیر 
ــاره بـــه مـــوانـــع  ــ ــا اشـ ــ ــه بـ ــس ــل در ایـــــــن ج
کــه بــرای تعیین تکلیف  و چالش هایی 
ــود داشـــت، بیان  اراضـــی وکــیــل آبــاد وج
ــقـــره دادنـــامـــه  کـــــرد: بـــه مـــوجـــب دو فـ
صــادره ازشعبه6 دادگاه انقلاب تهران 
باقی مانده اراضی وکیل آباد در مالکیت 
ستاد اجرایی فرمان امام)ره( بود و بنیاد 
شهید انــقــلاب اســلامــی بــه مــیــزان ۳۰ و 
۷۰درصـــد بــود، بنابراین تقاضای سند 
کنان امکان پذیر نبود.  مالکیت برای سا
ــادره مستثنیاتی  در دادنــامــه هــای صـ
ــود کـــه مـــحـــدوده آن  ــده بـ مــشــخــص شـ

 مشخص نبود.   
سید مرتضی مولوی پور افزود: در نهایت 
با استفاده از عکس های دهــه۳۰ و ۴۰ و 

تطبیق بــا وضــعــیــت مــوجــود 
در طرح کاداس، این محدوده 
باید به طور دقیق مشخص 
ــود. در قــســمــت  ــ و الـــحـــاق شـ
قطعات مشخص شده تمامی 
درخواست های مالکان بدون 
استعلام از هر مرجع دیگری 
ــود.  ســنــد مــالــکــیــت صـــادر ش
از ایــن رو پــرونــده هــا تشکیل 
و ثــبــت نــام در قــانــون تعیین 
تکلیف در فرایند انجام است.
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